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Zápis z jednání výboru Psychiatrické společnosti ČLS JEP, 2. 3. 2022 

• Předseda PS prof. Mohr provedl kontrolu zápisu z minulého jednání výboru a konstatoval, že členové 

výboru zadané úkoly splnili. 

• Dr. Papežová informovala výbor PS o jednání na Ministerstvu zdravotnictví (MZ), ohledně toho, zda 

bude Rada vlády pro duševní zdraví (RVDZ) pokračovat ve své činnosti a zda bude mít působiště na 

Ministerstvu zdravotnictví nebo na vládě. K rozhodnutí dosud nedošlo. Nová vláda, ani současné 

vedení MZ dosud jednoznačně nevyslovily podporu dalšímu uskutečňování Národního akčního plánu 

duševního zdraví (NAPDZ).  

• Prof. Kašpárek informoval výbor PS, že si jej ministr zdravotnictví Válek vybral jako poradce pro 

reformu péče o duševní zdraví s tím, že očekává, že Psychiatrická společnost navrhne další kroky této 

reformy.  

• Dr. Papežová v následné prezentaci shrnula dosavadní průběh výsledky reformy péče o duševní zdraví. 

V letech 2018 až 2021 se snížil počet lůžek následné psychiatrické péče o 19 % (oproti plánovaným 

15 %), počet dlouhodobě hospitalizovaných pacientů klesl o 26 %, ve skupině vážně duševně 

nemocných dokonce o 31 %. V psychiatrických nemocnicích (PN) narostl počet lůžek akutní péče. Bylo 

zřízeno 30 center duševního zdraví, osm z nich při psychiatrických nemocnicích, další CDZ s PN úzce 

spolupracují. Byla nově rekonstruována a rozšířena kapacita psychiatrických oddělení v Plzni 

a v Pardubicích, dokončuje se rekonstrukce PK Brno.  V ambulantní péči se řeší přechod ARP a dalších 

specializovaných ambulancí pro děti a pro seniory z pilotního režimu do financování ze zdravotního 

pojištění. Pracuje se na koncepci provádění ochranných léčeb v PN.  

• Výbor PS diskutoval návrh Dr. Popova na znění etického kodexu PS. Shodl se, že považuje tento návrh 

za zdařilý a že po určitých úpravách, které vyplynuly z diskuze, bude na příštím jednání hlasovat o jeho 

přijetí.  

• Výbor PS se zabýval několika nabídkami na vytvoření mobilní aplikace, pomocí níž by mohli mít 

členové PS přístup k aktuálním informacím na stránkách PS pomocí mobilních telefonů. Vzhledem 

k tomu, že by se jednalo o poměrně finančně náročnou zakázku, shodl se výbor PS, že rozhodnutí 

o případném nákupu mobilní aplikace PS ponechá až na novém výboru PS a že prostřednictvím webu 

se dotáže členů PS, zda mají o aplikaci zájem. 

• Na výbor PS se obrátili představitelé VZP s žádostí o vyjádření ohledně snížení počtu psychiatrických 

center, oprávněných aplikovat esketamin. Výbor PS pověřil prof. Mohra, aby VZP odpověděl, že výbor 

PS nepovažuje za vhodné počet center pro aplikaci esketaminu snižovat, pokud všechna tato centra mají 

potřebné personální a materiální zajištění.  

• Dr. Rektor navrhl, aby při výboru PS vznikla komise pro Centra duševního zdraví, která by se zabývala 

fungováním CDZ z medicinského pohledu – konzultovala by standardy, úlohu zdravotníků 

v komunitních týmech, odbornou medicínskou poskytované péče a podobně. Tato komise by vytvářela 

podklady pro výbor PS a pro prof. Kašpárka a navrhovala by delegování zástupců výboru PS na jednání 

o CDZ. Výbor PS návrh Dr. Rektora schválil a členy komise jmenoval Dr. Rektora, Dr. Pěče, Dr. 

Papežovou, Dr. Hollého a prof. Kašpárka. 

• Výbor PS diskutoval znění protestního stanoviska k vojenské agresi Ruska vůči Ukrajině a možnostem 

poskytnutí psychiatrické pomoci pro občany Ukrajiny na území ČR. Shodl se, že text stanoviska bude 

vyvěšen na stránkách PS. Dále výbor PS schválil poskytnutí částky 50.000 Kč na konto ČLS JEP s tím, 

že má být převedena na účet velvyslanectví Ukrajiny. 
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• Výbor PS vyslovil souhlas s žádostí prof. Goetze o uvolnění částky 100.000 Kč z účtu Sekce dětské 

a dorostové psychiatrie na pomoc pro dětské psychiatrické oddělení v Kyjevě, za podmínky, že s tím 

bude souhlasit výbor sekce DDP PS. 

• Dr. Rektor informoval výbor PS, že od 1. března 2022 byla spuštěna možnost hlasování do výboru PS, 

do revizní komise PS a budoucího předsedy PS. Hlasování bude probíhat do 31. 3. 2022, členové PS 

budou na možnost hlasovat v průběhu této doby dvakrát upozorněni. 

• Ředitelka sekretariátu PS paní Knesplová informovala výbor PS, že se budou spouštět volby do sekcí 

klinické a lékařské psychiatrie, sociální psychiatrie, gerontopsychiatrie, poruchy příjmu potravy a 

lůžkové psychiatrie.  Chybí jeden člen volební komise psychologické sekce, pokud se nenajde, obrátí se 

na členy Revizní komise PS s žádostí o jmenování někoho z nich členem této volební komise. Sekce 

psychofarmakologická žádá vypsání nových voleb do výboru sekce, protože se její výbor rozpustil poté, 

co předsedkyně sekce Dr. Venclíková odstoupila a místopředseda sekce Dr. Albrecht ji odmítl nahradit.  

• Ředitelka sekretariátu PS paní Knesplová informovala výbor PS, že na stránkách PS byl spuštěn 

formulář na přihlašování do soutěže o Novinářskou cenu. Dosavadní hodnotící komise může i po 

odstoupení Dr. Možného pokračovat ve složení prof. Papežová, Dr. Nawka, Mgr. Červenka, doc. Vevera 

a Mgr. Kulhánek. 

• Za psychiatrickou společnost se XV. slovenského psychiatrického zjazdu ve dnech 23.-25.6.2022 

v Bratislavě zúčastní s aktivním příspěvkem prof. Kašpárek, Dr. Hollý a prof. Látalová.  

• Na XIV sjezdu Psychiatrické společnosti ČLS JEP v Mikulově přednese profilovou odbornou přednášku 

prof. Horáček, o přednášejícím mimoborové přednášky se stále jedná. 

• O cestovní grant Psychiatrické společnosti se zatím nikdo nepřihlásil.  

• Prof. Horáček informoval výbor PS o své spolupráci s platformou Mental Health Alliance (MHA), což 

je skupina poslanců Evropského parlamentu, která se snaží prosadit, aby se duševní zdraví stalo jednou 

z priorit Evropské komise. Pro období českého předsednictví EU v roce 2022 připravil prof. Horáček 

kapitolu duševní zdraví, která byla úspěšně zařazena do agendy. Ve spolupráci s náměstkem ministra 

zdravotnictví Mgr. Dvořáčkem, se připravuje konference o duševním zdraví a další aktivity v Bruselu. 

Konečným cílem prosadit, aby se téma duševního zdraví stalo jedním z hlavních témat Evropské komise. 

Výbor PS vyjádřil této aktivitě prof. Horáčka svou podporu. 

• Výbor PS schválil členství těchto žadatelů: MUDr. Lucie Hronová, PA České Budějovice; MUDr. 

Vojtěch Erbrt, FN Hradec Králové  

• Příští schůze výboru PS se bude konat 6. 4. 2022 od 12:00 hod. prezenčně 

• Vědecká schůze PS se bude konat 6. 4. 2022 od 10:00 prezenčně.  

 

Zapsali Lenka Knesplová a MUDr. Petr Možný 

 


